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Odpowiedzi na dodatkowe pytania wymagające odpowiedzi na piśmie – Olivér Várhelyi 

 

Pytanie 1. 
W jaki sposób będzie Pan promować prawa kobiet w swoich działaniach? Jakie konkretne kroki podejmie 

Pan w celu dalszego promowania dostępu do opieki zdrowotnej w zakresie zdrowia seksualnego 

i reprodukcyjnego oraz jej świadczenia, a także w celu poprawy sytuacji zdrowotnej kobiet, oraz jak zadba 

Pan o to, by polityka zdrowotna Unii promowała równość płci w opiece zdrowotnej? Parlament Europejski 

wspiera dostęp do opieki zdrowotnej w zakresie zdrowia seksualnego i reprodukcyjnego we wszystkich 

państwach członkowskich. Podczas wysłuchania potwierdzającego przywołał Pan kwestię ograniczenia 

uprawnień UE, jednak polityka UE może wspierać dostęp do opieki zdrowotnej w zakresie zdrowia 

seksualnego i reprodukcyjnego. Czy będzie Pan aktywnie pracować nad poprawą i aktualizacją dyrektywy 

w sprawie transgranicznej opieki zdrowotnej w celu zadbania o to, by osoby w państwach członkowskich 

nieposiadające żadnej lub odpowiedniej opieki zdrowotnej w zakresie zdrowia reprodukcyjnego otrzymały 

ją, w bezpieczny i poufny sposób, w innym państwie członkowskim? 
 

Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza do spraw zdrowia i dobrostanu zwierząt zostanie 

zatwierdzona, będę promować prawa kobiet w ramach moich działań. W Unii Europejskiej każda osoba, 

w tym każda kobieta, powinna mieć dostęp do wysokiej jakości opieki zdrowotnej. 

 

Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, będę współpracować 

z komisarzem do spraw równości w celu rozwiązania problemu dyskryminacji i zwiększenia 

równouprawnienia płci w dziedzinach opieki zdrowotnej, promocji zdrowia i gotowości na wypadek 

kryzysu zdrowotnego. Będę dążyć do tego na wiele sposobów. Na przykład dopilnuję, aby Program UE dla 

zdrowia nadal odgrywał kluczową rolę w zwalczaniu nierówności w profilaktyce, gotowości na wypadek 

sytuacji kryzysowej i świadczeniu opieki zdrowotnej. Europejski rejestr nierówności w przeciwdziałaniu 

nowotworom, inicjatywa przewodnia w ramach europejskiego planu walki z rakiem, musi nadal 

dokumentować nierówności pod kątem kilku aspektów, w tym płci. Rozważę możliwość rozszerzenia tego 

rejestru, na przykład na choroby układu krążenia. Kwestia równości jest również wyraźnie obecna 

w obszarze kryzysów zdrowotnych, więc należy ją również uwzględnić w środkach gotowości i reagowania.  

 
Jedną z pierwszych ważnych inicjatyw nowego kolegium, określonych w wytycznych politycznych 
i omówionych również przez kandydatkę na komisarza Hadję Lahbib podczas wysłuchania, będzie plan 
działania na rzecz praw kobiet, który Komisja przedstawi w ramach Międzynarodowego Dnia Kobiet. Będę 
uczestniczył w przygotowaniu tego planu i współpracował z moimi koleżankami i kolegami, aby wyraźnie 
uwzględnić w nim wymiar zdrowotny.  
 
Zdrowie seksualne i reprodukcyjne odgrywa kluczową rolę w równouprawnieniu płci i prawach kobiet. 
Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę współpracować z komisarzem do spraw równości nad 
strategią na rzecz równouprawnienia płci na okres po 2025 r. w kwestiach związanych ze zdrowiem, w tym 
zdrowiem seksualnym i reprodukcyjnym. Postaram się zadbać również, aby ulepszone normy jakości 
i bezpieczeństwa określone w rozporządzeniu w sprawie substancji pochodzenia ludzkiego zostały w pełni 
wdrożone i były stosowane wobec wszystkich w całej UE. 
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Jednocześnie dołożę wszelkich starań, by doszło do pełnego wdrożenia dyrektywy w sprawie 
transgranicznej opieki zdrowotnej, która zwiększy dostęp do usług transgranicznej opieki zdrowotnej 
w całej UE. Ocena Komisji z 2022 r. wykazała, że dostęp do transgranicznej opieki zdrowotnej nadal jest 
utrudniony, głównie z powodu sposobu wdrażania dyrektywy. Będę kontynuować prace Komisji mające 
na celu usprawnienie wdrażania, na przykład poprzez cyfryzację opieki zdrowotnej. Rozwinę dialog 
z państwami członkowskimi, aby omówić i rozwiązać problematyczne kwestie, co ułatwi im przestrzeganie 
dyrektywy. Jeśli odpowiednio wykorzystamy potencjał dyrektywy i zacieśnimy współpracę między 
państwami członkowskimi, będziemy mogli w ramach UE rozbudować Europejską Unię Zdrowotną i lepiej 
chronić prawa kobiet. 
 

Zgodnie z Traktatem o funkcjonowaniu Unii Europejskiej organizacja i świadczenie usług zdrowotnych 
i medycznych należą do kompetencji państw członkowskich. Unia może jednak podjąć działania 
uzupełniające politykę krajową. Dlatego też Komisja zdecydowanie popiera dążenie państw członkowskich 
do realizacji celów ONZ w zakresie zrównoważonego rozwoju dotyczących zdrowia kobiet – 
powszechnego dostępu do opieki seksualnej i reprodukcyjnej, planowania rodziny i edukacji. Prace 
Komisji uzupełniają polityki krajowe, zachęcają do współpracy, wspierają państwa członkowskie 
w stosowaniu ich polityki zdrowotnej i ułatwiają wymianę dobrych praktyk, w tym za pośrednictwem 
Grupy Sterującej ds. Promocji Zdrowia, Profilaktyki Chorób i Zarządzania Chorobami Niezakaźnymi. 
  
Jeżeli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, będę wspierać prace komisarza 
do spraw równości promujące prawa kobiet, w tym w odniesieniu do ich dostępu do opieki zdrowotnej 
w zakresie zdrowia seksualnego i reprodukcyjnego niezależnie od miejsca zamieszkania w UE.  
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Pytanie 2. 

W jaki sposób będzie Pan promować wykorzystywanie szczepionek zatwierdzonych przez EMA i zwalczać 

uchylanie się od szczepień oraz związaną z tym dezinformację i informacje wprowadzające w błąd we 

wszystkich państwach członkowskich, w tym we własnym państwie? W jaki sposób zamierza Pan zadbać 

o to, by wykorzystywanie „luk” nie podważało unijnego systemu zatwierdzania bezpiecznych i skutecznych 

szczepionek? Z Pańskiej odpowiedzi dotyczącej tragedii w Hiszpanii posłowie zrozumieli, że HERA posiada 

już gotowe do rozdysponowania zapasy szczepionek przeciwko tężcowi i dendze. Czy może Pan to 

potwierdzić? 
  

Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza do spraw zdrowia i dobrostanu zwierząt zostanie 

zatwierdzona, będę zdecydowanym i aktywnym orędownikiem korzyści szczepionek dla zdrowia 

publicznego. Jak wspomniałem podczas mojego wysłuchania, dzięki szczepionkom przeciwko COVID-19 w 

UE uratowano ponad 1,7 mln osób. Należy do tego doliczyć miliony osób uratowanych każdego roku dzięki 

szczepionkom przeciwko innym śmiertelnym chorobom, takim jak odra, polio i krztusiec. W Europie 

szczepionki są poddawane bardzo szczegółowej ocenie naukowej przed ich dopuszczeniem do obrotu. 

Obywatele otrzymujący szczepionki dopuszczone przez Komisję mogą mieć pewność, że są one bezpieczne 

i skuteczne. Będę ściśle współpracować z EMA i organami krajowymi w celu zwiększenia zaufania 

publicznego do szczepionek – zadbam między innymi o pełną przejrzystość nowych pozwoleń i procesów 

monitorowania po wydaniu pozwolenia.  

 

Wszystkie leki dopuszczone do obrotu przez Komisję, w tym szczepionki przeciwko COVID-19, spełniają 

rygorystyczne kryteria oceny przeprowadzanej przez EMA. Unijny system nadzoru nad bezpieczeństwem 

farmakoterapii jest jednym z najbardziej zaawansowanych na świecie. System ten został ulepszony 

podczas pandemii COVID-19 dzięki wdrożeniu lepszego monitorowania szczepionek w warunkach 

rzeczywistych.  

 

W przypadku stanu zagrożenia zdrowia publicznego należy jak najszybciej opracować i udostępnić w całej 

Unii bezpieczne i skuteczne leki oraz szczepionki. Unia wprowadziła już środki, które ułatwiają, wspierają 

i przyspieszają opracowywanie bezpiecznych i skutecznych terapii i szczepionek oraz przyznawanie 

pozwoleń na dopuszczenie ich do obrotu. Przepisy farmaceutyczne umożliwiają państwom członkowskim 

wydawanie nadzwyczajnych pozwoleń na stosowanie na szczeblu krajowym, tak jak miało to miejsce 

podczas pandemii COVID-19. Proponowana reforma farmaceutyczna przewiduje możliwość szybszego 

wydawania tymczasowych nadzwyczajnych pozwoleń na dopuszczenie do obrotu na szczeblu unijnym. 

Taka procedura pozwoliłaby reagować na stany zagrożenia zdrowia publicznego w oparciu o solidną ocenę 

przeprowadzoną przez EMA oraz stosować skoordynowane podejście UE w takich sytuacjach. Jeśli moja 

kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracować z Parlamentem Europejskim i Radą, aby 

zreformowane prawodawstwo farmaceutyczne dopuszczało taką możliwość. 

 

Jeżeli moja kandydatura na stanowisko komisarza do spraw zdrowia i dobrostanu zwierząt zostanie 

zatwierdzona, ochrona obywateli Unii przed szkodliwymi skutkami dezinformacji będzie dla mnie 

najwyższym priorytetem, również w dziedzinie zdrowia publicznego. Będę współpracować z pozostałymi 



4 
 

członkami kolegium, aby wykorzystać już istniejące solidne struktury, w tym mechanizmy określone 

w planie działania na rzecz demokracji oraz ulepszony kodeks postępowania w zakresie zwalczania 

dezinformacji, do zwalczania dezinformacji na dużych platformach internetowych i w wyszukiwarkach 

internetowych. Będziemy również pracować nad dalszym rozwojem tych struktur za pośrednictwem 

tarczy demokracji. Zwiększymy poza tym monitorowanie działań dezinformacyjnych i nadzór nad nimi we 

współpracy z państwami członkowskimi i organizacjami międzynarodowymi. Aby przeciwdziałać 

szkodliwej dezinformacji związanej ze szczepieniami, Komisja będzie nadal dostarczać obywatelom 

wiarygodnych, opartych na dowodach informacji, uwzględniając zalecenia zawarte w niedawnym 

sprawozdaniu zamówionym przez Podkomisję Zdrowia Publicznego w sprawie zmniejszenia wpływu 

dezinformacji na zdrowie obywateli Unii. Będę ściśle współpracować z ECDC, którego prace bardzo 

doceniam, aby zwiększyć zasięg programów szczepień oraz przeciwdziałać wprowadzaniu w błąd 

i dezinformacji w tej dziedzinie. Będę również współpracować ze świadczeniodawcami i innymi 

kompetentnymi organizacjami, aby zwiększyć oddziaływanie naszego przesłania i zachęcić obywateli do 

podejmowania decyzji dotyczących szczepień w oparciu o wiarygodne informacje naukowe. 

 

Jednak samo zwalczanie postawy uchylania się od szczepień nie wystarczy. Jeśli moja kandydatura 

zostanie zatwierdzona, będę również dążyć do zapewnienia ogólnej dostępności szczepień. Komisja 

finansuje duży projekt w ramach Programu UE dla zdrowia pod nazwą „Overcoming Obstacles to 

Vaccination” (Usuwanie przeszkód utrudniających szczepienia), w ramach którego testowane są dobre 

praktyki służące usuwaniu barier strukturalnych utrudniających szczepienia. 

 

Komisja jest gotowa wesprzeć Hiszpanię dotkniętą tragicznymi w skutkach powodziami w Walencji 

i okolicznych regionach. Uruchomiła już swój system satelitarny Copernicus, aby pomóc w koordynacji 

zespołów ratowniczych, i zaproponowała uruchomienie Unijnego Mechanizmu Ochrony Ludności 

niezwłocznie po otrzymaniu wniosku od hiszpańskich organów krajowych. Mogę potwierdzić, że jeżeli 

Hiszpania będzie potrzebowała pomocy ze względu na wzrost liczby chorób zakaźnych spowodowanych 

powodziami, Komisja może pomóc władzom hiszpańskim w uzyskaniu dostępu do dostaw medycznych 

środków przeciwdziałania. Unijne zapasy obejmują szczepionki przeciwko tężcowi i inne istotne medyczne 

środki przeciwdziałania. 
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Pytanie 3. 
Wygląda na to, że niektóre cele określone w zaleceniu Rady w sprawie intensyfikacji działań UE na rzecz 

zwalczania oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe w ramach podejścia „Jedno zdrowie” mogą nie 

zostać osiągnięte. W jaki sposób będzie Pan pracować nad zmianą ścieżki realizacji tych celów, w tym 

poprzez współpracę z państwami członkowskimi w zakresie działań przewidzianych w ich planach 

krajowych, oraz dalsze działania w celu promowania rozważnego stosowania środków 

przeciwdrobnoustrojowych i zarządzania nimi? Parlament uważa, że należy pilnie podjąć działania, a samo 

monitorowanie postępów państw członkowskich do 2027 r. nie jest wystarczające. Czy rozważy Pan dalsze 

działania ustawodawcze przed 2027 r. i w jaki sposób będzie Pan monitorować, czy krajowym planom 

działania towarzyszy wystarczające finansowanie, aby osiągnąć cele na 2030 rok? Wydaje się, że UE jako 

całość jest na dobrej drodze do znacznego ograniczenia konsumpcji środków przeciwdrobnoustrojowych 

u zwierząt, w szczególności dzięki wysiłkom rolników w UE. Biorąc jednak pod uwagę różne punkty wyjścia 

państw członkowskich, w jaki sposób zadbałby Pan o to, by marginesy redukcji istniejące w niektórych 

państwach członkowskich przełożyły się na faktyczne zmniejszenie sprzedaży i stosowania 

weterynaryjnych środków przeciwdrobnoustrojowych? Ponadto w jaki sposób poprawiłby Pan 

monitorowanie przez państwa członkowskie oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe i ich 

konsumpcji? W jaki sposób poprawiłby Pan harmonizację krajowych strategii zwalczania oporności na 

środki przeciwdrobnoustrojowe? Biorąc pod uwagę powagę wyzwań, w jaki sposób wzmocniłby Pan 

odpowiednie kontrole przywozu i zapewnił bardziej zharmonizowane wdrażanie w całej UE? 
 

Zobowiązuję się zintensyfikować trwające prace nad zwalczaniem oporności na środki 
przeciwdrobnoustrojowe. Uważam, że cel UE, jakim jest ograniczenie stosowania środków 
przeciwdrobnoustrojowych do 2030 r., jest możliwy do osiągnięcia, nawet jeśli państwa członkowskie 
znajdują się na różnych etapach i przyjęły cele odzwierciedlające ich obecne poziomy stosowania tych 
środków. Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza do spraw zdrowia i dobrostanu zwierząt 
zostanie zatwierdzona, będę dokładać starań, aby osiągnąć nasz ambitny cel poprzez ścisłą współpracę, 
ukierunkowane monitorowanie i jasne zasady rozliczalności.  
 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę nadal zachęcać do stosowania instrumentów 

pomagających państwom członkowskim w ich działaniach na tym polu. Wspólne działanie UE w sprawie 

oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe i zakażeń związanych z opieką zdrowotną, zainicjowane 

w lutym tego roku, już teraz niesie taką pomoc w postaci finansowania w wysokości 60 mln euro.  

 

ECDC co roku monitoruje oporność na środki przeciwdrobnoustrojowe i ich stosowanie w całej Unii. 

Komisja ułatwia ponadto wymianę najlepszych praktyk między państwami członkowskimi za 

pośrednictwem sieci „Jedno zdrowie” na rzecz zwalczania oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe, 

której członkowie spotykają się dwa razy w roku. Uważam, że strategie krajowe należy koordynować 

w ramach spójnej ogólnounijnej strategii, aby stale je rozwijać, a jednocześnie umożliwić dostosowanie 

ich do lokalnych warunków.  

 

Tam, gdzie cele w zakresie oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe nie zostały jeszcze osiągnięte, 

Komisja zwiększy ukierunkowane wsparcie dla planów działania państw członkowskich, zwłaszcza 
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w obszarach takich jak zapobieganie zakażeniom i ich kontrola, rozważne stosowanie środków 

przeciwdrobnoustrojowych i zarządzanie nimi. W razie potrzeby opracuję zalecenia dotyczące dalszych 

działań zgodnie z rozporządzeniem w sprawie poważnych transgranicznych zagrożeń zdrowia. Jeżeli moja 

kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, będę ściśle monitorował postępy państw 

członkowskich, wykorzystując wszelkie środki, jakimi dysponuje Komisja, aby wspierać je w osiąganiu ich 

celów.  

 

Uważam, że ambitny cel UE, jakim jest zmniejszenie o połowę ogólnej sprzedaży środków 

przeciwdrobnoustrojowych dla zwierząt utrzymywanych w warunkach fermowych i zwierząt akwakultury 

do 2030 r., jest możliwy do osiągnięcia. Będę dążyć do realizacji tego celu. Osiągnięto już redukcję 

sprzedaży o prawie 30%.  

 

W rozporządzeniu w sprawie weterynaryjnych produktów leczniczych ustanowiono różnorodne środki 

uzupełniające w celu zapewnienia rozważnego stosowania środków przeciwdrobnoustrojowych 

u zwierząt. Będę wspierać wdrażanie tych przepisów, aby zagwarantować, że każde państwo członkowskie 

odpowiednio przyczyni się do zmniejszenia ogólnej sprzedaży. Zintensyfikuję audyty Komisji, ponieważ 

pozwalają one uzyskać pewność, że organy państw członkowskich egzekwują przepisy dotyczące 

stosowania środków przeciwdrobnoustrojowych u zwierząt.  

 

Zgodnie z rezolucją Parlamentu z 2023 r. w sprawie działań UE na rzecz zwalczania oporności na środki 

przeciwdrobnoustrojowe podejmę działania na rzecz poprawy zdrowia i dobrostanu zwierząt, od których 

lub z których pozyskuje się żywność, aby ograniczyć występowanie i rozprzestrzenianie się chorób 

zakaźnych w rolnictwie, a tym samym zmniejszyć potrzebę stosowania środków 

przeciwdrobnoustrojowych.  

 

Będę kontynuować prace Komisji w zakresie pozyskiwania dokładnych i zharmonizowanych danych, które 

umożliwią monitorowanie sytuacji i tendencji zarówno na szczeblu unijnym, jak i krajowym. Państwa 

członkowskie są zobowiązane do gromadzenia i przekazywania co roku danych dotyczących sprzedaży 

i stosowania środków przeciwdrobnoustrojowych u poszczególnych gatunków zwierząt. Komisja 

zapewnia państwom członkowskim wsparcie finansowe na przygotowanie ich systemów informatycznych 

do gromadzenia takich danych. Dane te wykorzystam na potrzeby przyszłych działań. Komisja finansuje 
również programy szkoleniowe dla urzędników właściwych organów krajowych zaangażowanych 
w działania dotyczące prawidłowego stosowania środków przeciwdrobnoustrojowych i oporności 
na te środki w sektorze weterynaryjnym/spożywczym, a także dla rolników i lekarzy weterynarii 
pracujących ze zwierzętami, od których lub z których pozyskuje się żywność, w zakresie ich 
obowiązków prawnych i sposobów dalszego ograniczania stosowania środków 
przeciwdrobnoustrojowych. 
 

Dopilnuję również, aby przepisy dotyczące przywozu z państw trzecich przyczyniały się do 
ograniczania stosowania środków przeciwdrobnoustrojowych u zwierząt. Zgodnie z obecnymi 
uregulowaniami państwa trzecie, które chcą wywozić zwierzęta i produkty pochodzenia zwierzęcego 
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do Unii, muszą przestrzegać naszych przepisów zakazujących stosowania u tych zwierząt i w tych 
produktach środków przeciwdrobnoustrojowych w celu pobudzenia wzrostu lub środków 
przeciwdrobnoustrojowych zarezerwowanych w UE do leczenia zakażeń u ludzi. Jedynie państwa, 

które wykazały, że przestrzegają przepisów unijnych, są „wymienione w wykazie” jako upoważnione do 

wywozu do Unii. Dopilnuję, aby dzięki audytom Komisji w państwach trzecich nadal sprawdzana była 

zgodność z unijnymi wymaganiami przywozowymi. 
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Pytanie 4. 

W jaki sposób zapewni Pan wdrożenie ogólnounijnego kompleksowego obowiązkowego systemu 

etykietowania i śledzenia żywności, który skonsoliduje różne istniejące dobrowolne systemy (aspekty 

zrównoważone i etyczne) w jednolite, jasne ramy, bez dodatkowych obciążeń, które podniosłyby ceny dla 

konsumentów? W jaki sposób zamierza Pan wesprzeć konsensus między państwami członkowskimi w tej 

kwestii? Czy jest Pan zdeterminowany, aby egzekwować oznaczanie wartości odżywczej z przodu 

opakowania w celu promowania zdrowych wyborów? Ponadto w jaki sposób taki system zagwarantuje 

pełne informowanie konsumentów za pomocą rozszerzonych informacji o pochodzeniu wszystkich 

produktów spożywczych, dzięki czemu zwiększyłaby się ochrona konsumentów, ograniczono by 

marnotrawienie żywności i wsparto zrównoważone praktyki? 

 

Rozporządzenie Parlamentu Europejskiego i Rady w sprawie przekazywania konsumentom informacji na 
temat żywności (rozporządzenie w sprawie informacji o żywności) jest podstawowym narzędziem 
gwarantującym wysoki poziom ochrony konsumentów w odniesieniu do informacji na temat żywności. 
Określono w nim przepisy dotyczące przekazywania obowiązkowych informacji na temat żywności oraz 
wymogi, których muszą przestrzegać podmioty prowadzące przedsiębiorstwa spożywcze przy 
przekazywaniu dobrowolnych informacji na temat żywności. Informacje nie mogą wprowadzać w błąd 
i w stosownych przypadkach muszą być oparte na odpowiednich danych naukowych. 
 
Wniosek Komisji w sprawie oświadczeń środowiskowych wprowadza jasne zasady dotyczące 
zrównoważenia środowiskowego. Wniosek ten, będący przedmiotem negocjacji między Parlamentem 
Europejskim a Radą, obejmuje między innymi szczegółowe przepisy wymagające, aby ocena leżąca 
u podstaw oświadczenia środowiskowego lub oznakowania ekologicznego była rzetelna i solidna pod 
względem naukowym. 
 
Podawanie wartości odżywczej z przodu opakowania jest jednym z wielu sposobów informowania 
konsumentów o wartości odżywczej żywności.  
Będę współpracować ze wszystkimi zainteresowanymi stronami, aby przygotować rozwiązania 

ułatwiające dokonywanie zdrowszych wyborów żywieniowych. Jeżeli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, w pierwszej kolejności rozpocznę współpracę z wszystkimi zainteresowanymi stronami 

w zakresie kompleksowego podejścia, które będzie dotyczyć m.in. zmiany składu żywności, informacji na 

temat żywności oraz wprowadzania do obrotu niezdrowej żywności. W oparciu o prowadzone obecnie 

wspólne działanie w zakresie zapobiegania chorobom niezakaźnym określę obszary, w których może być 

potrzebne dodatkowe wsparcie finansowe dla państw członkowskich. Ponieważ kampanie informacyjne 

na szczeblu krajowym mogą skuteczniej docierać do konsumentów, będę nadal pomagać państwom 

członkowskim w zwiększaniu świadomości konsumentów w zakresie informacji na temat żywności. 

 
Rozporządzeniem w sprawie informacji o żywności nałożono również obowiązek wskazania pochodzenia 
niektórych środków spożywczych, a w przypadku innych środków pożywczych podmioty prowadzące 
przedsiębiorstwa spożywcze otrzymały możliwość dobrowolnego wskazywania ich pochodzenia. Niektóre 
państwa członkowskie rozpoczęły działania na szczeblu krajowym w odpowiedzi na zapotrzebowanie 
konsumentów. Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, jednym z moich priorytetów będzie 
zaspokojenie takiego zapotrzebowania konsumentów na więcej informacji na temat pochodzenia 
żywności, przy jednoczesnym zapewnieniu sprawnego funkcjonowania rynku wewnętrznego. 
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Pytanie 5. 
Przepisy UE dotyczące dobrostanu zwierząt są stosowane w różny sposób w poszczególnych państwach 

członkowskich. Jakie są Pana zdaniem główne przeszkody, które przyczyniają się do różnic w poziomach 

zgodności, oraz jakie konkretne działania lub wsparcie zaproponowałby Pan, aby pomóc rolnikom 

w skuteczniejszym wypełnianiu obowiązków? Jakie wyzwania związane z wdrażaniem dostrzega Pan 

w obecnych przepisach? W jaki sposób zamierza Pan, jako kandydat na komisarza, unowocześnić 

obowiązujące przepisy dotyczące dobrostanu zwierząt i ocenić wpływ ewentualnych zmian? Czy uważa 

Pan, że przywóz powinien być objęty takimi przepisami? W związku z tym w jaki sposób możemy zapewnić 

przestrzeganie wymogów UE przez państwa trzecie? Jak konkretnie wywiązałby się Pan z zobowiązania 

podjętego podczas wysłuchania, aby zapewnić zrównoważone podejście, które jest opłacalne dla rolników 

i nie ogranicza ich konkurencyjności? Ponadto, jako kandydat na komisarza, jakie ma Pan zdanie na temat 

wniosków komisji ANIT (komisji śledczej ds. ochrony zwierząt podczas transportu)? 
 
Moim zdaniem główne przeszkody w jednolitym stosowaniu obowiązujących przepisów UE dotyczących 
dobrostanu zwierząt są następujące: przepisy są przestarzałe i często są rozbieżnie interpretowane przez 
państwa członkowskie; istnieją znaczne różnice w egzekwowaniu przepisów przez państwa członkowskie, 
brakuje też skutecznych sankcji; a wskaźniki dobrostanu zwierząt nie są stosowane w wystarczającym 
stopniu. Czynniki te zostały jasno określone w ocenie adekwatności przeprowadzonej przez Komisję 
w 2022 r. 
 
Te wyzwania związane z wdrażaniem powodują zakłócenia na rynku wewnętrznym i przyczyniają się do 
nierównych warunków działania oraz niejednolitej ochrony dobrostanu zwierząt. Sytuację pogarsza 
zróżnicowane otoczenie prawne wynikające z różnych przepisów krajowych dotyczących dobrostanu 
zwierząt przyjętych w ciągu ostatnich 20 lat.  
 
Skupię się na dokładnym stosowaniu obowiązujących przepisów. Zintensyfikuję działania Komisji, aby 
pomóc wszystkim stronom w wypełnianiu ich zobowiązań. Obecnie są to między innymi działania 
szkoleniowe (za pośrednictwem programu „Lepsze szkolenia na rzecz bezpieczniejszej żywności”), 
działania komunikacyjne, wytyczne Komisji, takie jak w sprawie obcinania ogonów u prosiąt, oraz projekty 
pilotażowe mające na celu wymianę najlepszych praktyk w obszarach takich jak transport, dobrostan krów 
mlecznych i przejście na systemy pozaklatkowe dla kur niosek. Proponuję ponadto, aby upowszechniać 
stosowanie wskaźników dobrostanu zwierząt i przekazywać rolnikom więcej danych na potrzeby ich 
działalności. W razie potrzeby Komisja zawsze może wszcząć postępowanie w sprawie uchybienia 
zobowiązaniom państwa członkowskiego. 
 
Potwierdzam, że przedstawię kolegium wniosek dotyczący przeglądu przepisów dotyczących dobrostanu 
zwierząt, o którym mowa w piśmie określającym moje zadania. Uaktualnię obecne normy unijne 
w zakresie dobrostanu zwierząt, a w szczególności przedstawię działania następcze Komisji w związku 
z europejską inicjatywą obywatelską „Koniec Epoki Klatkowej”. W pierwszej kolejności rozpocznę dyskusję 
z wszystkimi zainteresowanymi stronami, w tym rolnikami, w celu przeanalizowania różnych rozwiązań 
i kwestii, takich jak okresy przejściowe i wsparcie finansowe. Uwzględnię potrzeby oddalonych obszarów 
wiejskich. Moim celem będzie zadbanie o to, by te ulepszenia nie stawiały rolników w Unii w niekorzystnej 
sytuacji.  
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Aby zagwarantować przestrzeganie przez państwa trzecie wymogów UE lub równoważnych wymogów, 
moglibyśmy stosować takie samo podejście jak w dziedzinie dobrostanu zwierząt podczas ich uśmiercania. 
Zgodnie z przepisami we wspomnianej dziedzinie mięso przywożone do Unii musi pochodzić ze zwierząt 
poddanych ubojowi w warunkach równoważnych z warunkami obowiązującymi w UE i musi mu 
towarzyszyć świadectwo przywozowe, w którym właściwy organ państwa pochodzenia potwierdził te 
warunki. Komisja przeprowadza ponadto audyty w państwach trzecich wywozu w celu sprawdzenia, czy 
stosują one unijne lub równoważne wymogi. 
 
Uważam, że prace komisji ANIT pokazują, w jaki sposób Parlament Europejski może wnieść cenny wkład 
w prace Komisji. Wniosek ustawodawczy Komisji w sprawie transportu zwierząt zawiera wiele zaleceń 
komisji ANIT. Obejmuje on na przykład bardziej rygorystyczne ograniczenia w zakresie transportu do 
miejsca uboju, dodatkowe przepisy dotyczące transportu psów i kotów oraz, po raz pierwszy, przepisy 
szczegółowe dotyczące zwierząt wodnych. Jeżeli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie 
zatwierdzona, zakończenie negocjacji w sprawie tego wniosku będzie dla mnie priorytetem. 


